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Předem Vás všechny srdečně zdravím 
v tomto adventním čase. Před tím, než se 
naplno oddáme sváteční vánoční atmosféře, 
dovolte mi několik málo informací k dění 
v obci. 

Určitě je na místě, sdělit několik aktuál-
ních informací ke kanalizaci a ČOV. Dne 
21. 11. 2024 byla zaslána na MěÚ Rosice žá-
dost o provedení kolaudace stavby. Tato 
proběhne pravděpodobně až v období 
od března do května 2025. Vzhledem 
k tomu, že k 30. 11. 2024 byl ukončen zku-
šební provoz ČOV a k uvedenému předpo-
kládanému pozdějšímu termínu kolaudace, 
bylo požádáno o prodloužení povolení 
k předčasnému užívání stavby kanalizace 
a ČOV a o prodloužení povolení ke zkušební-
mu provozu ČOV do doby provedení ko-
laudace. Došlo již také ke splnění podmínky 
pro kladné vyhodnocení ČOV z hlediska do-
tace poskytnuté Státním fondem životního 
prostředí, tedy k napojení 80 – 85% obyva-
tel obce ke kanalizaci. Poslední informací 
ohledně kanalizace je skutečnost, že VAS 
a. s. začne od ledna 2025 kontaktovat obča-
ny ohledně smluv pro čištění vod 
(stočného). 

Další téma, kterému bych se chtěl krátce 
věnovat, je bezpečnost provozu na pozem-
ních komunikacích procházejících naší obcí, 
zejména překračování maximální povolené 
rychlosti řidiči dopravních prostředků. 
V kontextu nadcházejících vánočních svátků, 
spojených ještě více než kdy jindy s klidem 
a pohodou rodinného kruhu, vás chci požá-
dat o to, abyste nezapomínali na ohleduplné 
chování na silnici. Pro překračování maxi-
mální povolené rychlosti není omluvou to, 
že někam spěchám nebo pocit, a že ten, kdo 
jede přede mnou, mě zdržuje. Velice mě pak 
mrzí reakce, která se mi dostala na zamýšle-
nou instalaci informačních rychlostních ra-
darů na vjezdech do naší obce, a to, že to 
bude jen, promiňte mi to slovo, „buzerace“ 

Lukovaňáků. Pokud někdo zapomněl, že ma-
ximální povolená rychlost v obci je 50 km 
v hodině, je třeba mu to připomenout, bez 
toho, zda je nebo není z naší obce. Ohledu-
plnost k ostatním účastníkům silničního pro-
vozu by měla být automatickou věcí, a to 
bez ohledu na to, zda se jedná o ty nejzrani-
telnější z nich – děti, maminky s kočárky 
a seniory nebo o ostatní řidiče. 

Novinkou, která nás čeká v příštím roce 
a měla by se dotknout každého z nás, je 
spuštění nového svozového systému odpa-
du, tzv. door to door systém. Během měsíce 
května 2025 budou obci dodány barevně 
odlišené popelnice na třídění domovního 
odpadu a předpokládaný termín spuštění 
nového systému svozu odpadu je říjen 2025. 
Za účelem seznámení se s novým svozovým 
systémem proběhne v březnu 2025 na toto 
téma beseda veřejnosti se zástupci KTS Eko-
logie. Případné další debaty pak budou pro-
bíhat dle zájmu občanů.  

Závěrem mého slova mi dovolte trochu 
bilancování a poděkování všem, kteří se ja-
kýmkoliv způsobem podíleli na chodu života 
v naší obci. 

Jsou to zastupitelé obce, členky a členové 
výborů, paní účetní a technici obce. Rovněž 
bych rád poděkoval celému personálu Ma-
teřské školy Lukovany, kdy se jejich obětavá 
práce s těmi nejmenšími odráží v každém 
z jejich vystoupení, předvedeném na veřej-
ných společenských a kulturních akcích. Po-
děkování rovněž patří Lukovanské chase, 
za uspořádání Svatováclavských hodů, po-
moci při branném dni, za uspořádání letošní 
premiérového fotbalového zápasu mezi hor-
ní a dolní částí obce, a nejen to. Samozřejmě 
dík patří Sokolu Lukovany za udržování tradi-
ce Ostatků v naší obci, podporu nohejbalu 
a stolního tenisu. Dobrovolníkům pak za 
udržování a provoz tenisového kurtu. Luko-
vanskému spolku, který pořádá dnes již tra-
diční velikonoční, podzimní a vánoční akce 

Slovo starosty 



Usnesení č. 2415154 
Zastupitelstvo obce schvaluje zapisovatel-
kou dnešního zasedání paní Michaelu Císa-
řovou a ověřovatele zápisu pana Michala 
Švarce a paní Veroniku Harsovou. 
 
Usnesení č. 2415155 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje na-
vržený program 15. veřejného zasedání do-
plněný o nově znějící bod č. 9 - Projednání 
poskytnutí materiální pomoci ze strany obce 
Lukovany oblastem zasaženým povodněmi. 
Původní bod č. 9 – Slovo starosty je nově 
zařazen do programu jako bod č. 10 a pů-
vodní bod č. 10 – Diskuze je nově zařazen 
do programu jako bod č. 11. 
 
Usnesení č. 2415156 
Zastupitelstvo obce Lukovany po projednání 
a v souladu s ustanovením § 84 zákona 
č.128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve 
znění pozdějších předpisů, schvaluje systém 
spolufinancování sociálních služeb pro 
správní obvod ORP Rosice, který se zakládá 
na aktuálně platných Pravidlech financování 
sociálních služeb v Jihomoravském kraji na 
období 2025 – 2026. Příslib spolufinancová-
ní pro rok 2025 se týká jako poskytovatele 
služby Penzionu pro důchodce Rosice, pří-
spěvková organizace, identifikátor služby 
č.5 072219, úvazek 0,22. 

Usnesení č. 2415157 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje po-
skytnutí finančního příspěvku pro zajištění 
financování systému IDS JMK pro rok 2025 
ve výši 65 700,- Kč. 
 
Usnesení č. 2415158 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje ná-
vrh na uzavření smlouvy o smlouvě budoucí, 
o věcném břemeni č. ZN – 
001030089240/001-SERG pro NN přípojku 
kabelového vedení mezi obcí Lukovany a pa-
ní xxxxxxxxxxxx. 
 
Usnesení č. 2415159 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
předložený Program rozvoje obce Lukovany 
pro období 2024 – 2031. 
 
Usnesení č. 2415160 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje po-
skytnutí materiální pomoci ze strany obce 
Lukovany do objemu finanční výše 50 000 
Kč, spočívající v nákupu odvlhčovačů a vy-
soušečů zdiva a jejich následné distribuci 
oblastem postiženým povodněmi 2024pro-
střednictvím Hasičského záchranného sboru 
Jihomoravského kraje. 
 
 

Výpisy z usnesení Zastupitelstva obce Lukovany přijatých  
na veřejném zasedání zastupitelstva dne 19. 9. 2024 

pro celou rodinu, organizuje volnočasové 
kroužky pro děti a neváhá podat pomocnou 
ruku ani při organizování akcí obecních. Po-
děkování rovněž patří manželům Srníkovým 
za pořádání setkání přátel šálku čaje, na kte-
rých se mohou potkat zejména naši lukovan-
ští senioři. Musím poděkovat také paní mís-
tostarostce Martině Bulíčkové, za veškerou 
práci pro obec, zvláště pak za přípravu oslav 
755. výročí první písemné zmínky o naší ob-
ci. V této souvislosti patří rovněž velký dík 
a obdiv všem, kteří se oslav zúčastnili jako 

účinkující v rámci jednotlivých vystoupení, 
ať už jako tanečníci nebo hudební doprovod 
a přípravě na ně věnovali dobrovolně mno-
ho ze svého volného času. To se v dnešní do-
bě jen tak nevidí. 

Závěrem mi dovolte popřát krásné prožití 
svátků vánočních v kruhu vám nejbližších, 
dětem radost z dárků a v novém roce 2025 
všem hodně štěstí, lásky, zdraví a vzájemné-
ho porozumění. 

Miroslav Hájek 



Usnesení č. 2416161 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje za-
pisovatelkou dnešního zasedání paní Micha-
elu Císařovou a ověřovatele zápisu pana 
Martina Nesrstu a pana Pavla Cajzla. 
 

Usnesení č. 2416162 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje pro-
gram 16. veřejného zasedání zastupitelstva 
obce Lukovany v podobě navržené staros-
tou obce. 

Návrh usnesení č. 2416163 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
předložené znění Dodatku č. 1 ke Smlouvě 
o vzájemných vztazích při realizaci projektu 
Lukovany – kanalizace a ČOV ze dne 2. 12. 
2021 a schvaluje jeho předložení Svazku vo-
dovodů a kanalizací Ivančice k podpisu. 
Za obec Lukovany zmocňuje zastupitelstvo 
obce Lukovany k podpisu uvedeného dodat-
ku starostu obce Lukovany.  
 

Usnesení č. 2416164 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
předložený návrh rozpočtu obce Lukovany 
na rok 2025. 
 

Usnesení č. 2416165 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
střednědobý výhled obce Lukovany na roky 
2026/2027 tak, jak byl předložen 
k projednání. 
 

Usnesení č. 2416166 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje fi-
nanční příspěvek pro Mateřskou školu Luko-
vany na rok 2025 v celkové výši 700 000,- 
Kč. 
 

Usnesení č. 2416167 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje roz-
počet Mateřské školy Lukovany na rok 
2025. 

 

Usnesení č. 2416168 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje ná-
vrh střednědobého výhledu rozpočtu Ma-
teřské školy Lukovany na roky 2026/2027. 
 

Usnesení č. 2416169 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje ná-
vrh smlouvy o smlouvě budoucí, o zřízení 
věcného břemene NN kabelové přípojky č. 
ZN-001030090865/001-SERG, „Lukovany – 
xxxxxx: NN připojení kabelové přípojky“. 
 

Usnesení č. 2416170 
Zastupitelstvo obce Lukovany vyzývá žada-
tele o směnu pozemků pana xxxxxxxx 
k předložení znaleckého posudku o ceně po-
zemku navrhovaného ke směně. 
 

Usnesení č. 2416171 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
předložený návrh pravidel pro poskytování 
individuální podpory obcí Lukovany v roce 
2025. 
 

Usnesení č. 2416172 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
Obecně závaznou vyhlášku obce Lukovany 
o místním poplatku za Obecní systém odpa-
dového hospodářství. Poplatek za svoz ko-
munálního odpadu pro rok 2025 činí 800,- 
Kč. Zastupitelstvo obce Lukovany zároveň 
zrušuje obecně závaznou vyhlášku 
č.  2/2023 ze dne 13. 12. 2023, vydanou pod 
názvem „Obecně závazná vyhláška o míst-
ním poplatku za Obecní systém odpadového 
hospodářství“. 
 

Usnesení č. 2416173 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
předložený plán inventur a navržené složení 
inventarizačních komisí na rok 2024. 
 

Usnesení č. 2416174 
Zastupitelstvo obce Lukovany schvaluje 
Obecně závaznou vyhlášku obce Lukovany 
o stanovení obecního systému odpadového 

hospodářství. 

Výpisy z usnesení Zastupitelstva obce Lukovany přijatých  
na veřejném zasedání zastupitelstva dne 4. 12. 2024 



Oprava chodníku od kulturního domu na 
Točnu 

O plánované opravě chodníku vedoucího 
od kulturního domu směrem na Točnu jste si 
mohli přečíst podrobněji v jednom z před-
chozích čísel Lukovanského zpravodaje.  

Aktuálně je hotová kompletní projektová 
dokumentace k podání žádosti o vydání 
územního rozhodnutí o umístění stavby 
a k podání žádosti o dotaci na tuto akci. 

 

Oprava obecní komunikace vedoucí do 
Vysokých Popovic 

Zastupitelstvo obce Lukovany projednalo 
na svém 15. veřejném zasedání opravu 
obecní komunikace vedoucí z Lukovan 
do Vysokých Popovic. Předpokládaný termín 
zahájení stavebních prací je březen 2025. 
V současné době probíhá příprava výzvy 
a zadávacího dokumentace k podání nabí-
dek na tuto akci. O historii budování této 
cesty si můžete více přečíst v Historickém 
okénku zpravodaje. 

 

Plánování rekonstrukce objektu ma-
teřské školy 

V letošním roce byla zajištěna pasportiza-
ce a energetický štítek budovy mateřské 
školky a z hlediska jeho závěrů z něj nevyšla 
školička vůbec dobře. Z důvodu zjištěných 
velkých úniků tepla bude v příštím roce při-
praven projekt na její rekonstrukci spočívají-
cí zejména v jejím zateplením, vše za využití 
příslušných dotačních titulů. 

 

Vybudování nezpevněné cesty a vý-
sadba stromořadí v lokalitě za Vodárnou 

Na konci listopadu byla v souladu s po-
zemkovými úpravami platnými pro naši 
obec, přijatými v 90. letech minulého stole-
tí, vybudována v jejím katastru další nezpev-
něná obecní polní cesta, osázená stromy 
a keři. Nachází se za vodojemem, napravo 
od tzv. "Dálnice", vedoucí směrem od luko-
vanského fotbalového hřiště do Syřin, resp. 

Ketkovic a lesním porostem zvaným Bzovka. 
Na realizaci tohoto projektu byly poskytnuty 
finanční prostředky z grantu Nadace ČEZ. 
Nové stromořadí bylo osázeno ovocnými 
stromy a keři, jejichž výsadba je pro naši lo-
kalitu historicky typická, jako jsou např. jab-
loně, hrušky, třešně a trnky. Vysázeny byly: 
třešeň ptačí "Hidelfingenská" a „Sam", rušeň 
obecná "Hardyho máslovka" 
a "Williamsova", jabloň zimní "Luna", 
"Jonagold", "Golden Delicious Red" 
a "Rubinola", jeřáb obecný "Edulis", trnka 
obecná, ptačí zob a dřín obecný. Zbudová-
ním nové pochůzné cesty se zároveň otevřel 
pěkný vycházkový okruh okolím naší vesni-
ce. 

Telegraficky z obce 



Poděkování obce Mikulovice 
Zastupitelstvo obce na svém 

zářijovém zasedání odsouhlasi-
lo poskytnutí daru ve formě 
stavebních vysoušečů některé 
z obcí postižené povodněmi. 
V říjnu byly zástupcům obce 
Mikulovice předány 3 vysouše-
če. V uplynulých dnech jsme 
z Mikulovic obdrželi následující 
poděkování občanům Lukovan. 

 
 

Upozornění pro občany ke 
končícím platnostem nájem-
ních smluv na hrobová místa 

Obecní úřad si dovoluje upo-
zornit občany, že ke dni 31. 12. 
2024 končí planost většiny ná-
jemních smluv na hrobová mís-
ta na místním hřbitově.  

Pro uzavření smlouvy na dal-
ší období, prosím, kontaktujte 
v úředních hodinách Obecní 
úřad Lukovany.  

 
 
 

Plánované obecní akce do konce roku 2024 

Vánočí čočkovka v Lukovanské hospůdce 
Podnikáte na Štědrý den tradičně pro-

cházku obcí? Chodíte s dětmi ven, aby mohl 
Ježíšek nerušeně nakládat pod stromeček 
vánoční dárky? Dejte mu víc prostoru a při-
jďte se před návratem do svých domovů za-
hřát a na chvíli posedět se známými a kama-
rády v Lukovanské hospůdce. Hospůdka pro 
Vás bude na Štědrý den otevřena od 12 do 
16 hodin. A ti, kteří netrvají na tom, že musí 
vidět večer zlaté prasátko, mohou ochutnat 
tradiční lukovanskou štědrovečerní polévku 
- čočkovku. 

Retrosilvestr 
Na konec roku jsme pro Vás připravili Re-

trosilvestr ve stylu čaje o páté. Akce je urče-
ná pro celou rodinu. Začínáme v 17 hodin 
a v rytmu hitů 70., 80. a 90. let se můžete 
protančit až do nového roku 2025.  

Retrokostými jsou vítány. Vstupné na akci 
je dobrovolné. A prosíme, nechte doma zá-
bavní pyrotechniku. Místo ní si přineste 
skleničku na půlnoční obecní přípitek u vá-
nočního stromu na Dolině. Těšíme se na Vás. 
 

Martina Bulíčková 



Letošní hody opět ukázaly, že tradice mají v naší obci pevné místo. O víkendu od 29. září 
do 1. října 2024 jsme si společně užili krásné chvíle plné hudby, tance a krojované parády. 

S přípravami hodů jsme letos začali dřív než obvykle. První společná schůzka proběhla již 
v květnu. Už tady se nás sešlo hodně, a to hlavně díky nováčkům, kteří chtěli podpořit místní 
tradici. Schůzka byla ovšem jenom orientační, abychom zjistili, jaký bude o stárkování tento 
rok zájem. Oficiální nácviky pak začaly koncem června, kdy jsme v počtu šestnácti párů zapo-
čali hodové přípravy. 

Dva měsíce utekly jako voda a my před sebou měli hodový týden. Poslední předhodovou 
neděli se kluci sešli na vykopání díru na máju. My, holky, už měly plné ruce práce 
s přípravami sálu, aby toho nebylo na konec týdne moc. V průběhu dalších dní jsme si všich-
ni mákli, muselo se nachystat na víkend vše tak, aby to bylo perfektní a hody mohly 
v pořádku proběhnout. Stáčelo se víno, zdobil se sál i venkovní prostor, nakupovala se tom-
bola, jelo se pro máju a májky, zdobila se špice a mnoho dalších věcí, které jsou s hody spo-

Svatováclavské hody 



jeny. Taky jsme museli na poslední chvíli všichni dopilovat besedu, nástup a dokončit nácvik 
půlnočního překvapení. Za nás jsme to ale společnými silami zvládli bez větších problémů. 

Hody odstartovalo páteční stavění máje, při kterém nám ovšem moc nepřálo počasí. Déšť 
nás donutil upustit od tradičního stavění pomocí žebříků a lan a museli jsme zavolat na po-
moc techniku, kterou se nám na poslední chvíli podařilo obstarat. Povedlo se! Mája stála 
a na večer bylo vše připravené k tomu, aby hody mohly začít! 

Po celou páteční předhodovou zábavu nás hudebně doprovázela kapela Rock String. Jejich 
písničky byly opět perfektní a všem se na zábavě moc líbilo. Těsně před půlnocí jsme parket 
ještě víc oživili půlnočním překvapením, po kterém následovala pečlivě vybraná, bohatá 
tombola. 

Sobota probíhala podobně jako obvykle. První kroky stárků od KD vedly pro hlavní stárku. 
Po celou sobotu nás provázela DH Boršičanka, která odvedla, jako vždy, skvělou práci. Od 
hlavní stárky zamířil celý průvod k panu starostovi pro hodové právo, to jsme po přečtení ho-
dových artikulí úspěšně dostali! Pak už následoval pochod obcí a zvaní ostatních občanů 
k dalšímu hodovému programu. Průvod byl zakončen, jako tradičně, tancováním nástupu 
a besedy pod májou, kam se nám letos podařilo přijít bez vetší časové ztráty. 

Sobotní večerní zábava byla zahájena nástupem stárků. V průběhu večera jsme opět za-



tancovali besedu, která sklidila i tady velký úspěch. O půlnoci proběhla bohatá tombola, 
na kterou se všichni velice těšili. Celý večer za doprovodu DH Boršičanky se, za nás, vydařil 
stejně jako večer předchozí.  

Hody zakončila nedělní mše svatá v našem kostele, která byla chvílí k poděkování a připo-
menutí hodnot, které hody symbolizují – soudržnost, tradici a přátelství.  

Na závěr bych chtěla poděkovat všem, kteří se na přípravě hodů podíleli. Chtěla bych po-
děkovat hlavně stárkům, kteří odvedli opravdu skvělé výkony, a jejich rodičům. Velké díky ale 
patří také obci Lukovany, bez které by hody nebyly, našim sponzorům a hlavně lidem, kteří 
se přišli na hody podívat a tím nás moc podpořili! Doufáme, že i Vy jste si hody užili tak jako 
my a dobře jste se bavili.  

Myslíme si, že hody jsou jednou z tradic, která by se v Lukovanech měla udržet, a to se 
nám právě díky Vám daří a doufáme, že bude dařit i nadále! Děkujeme! 

                                           Jménem všech stárků: hlavní stárek a stárková, Vojtěch a Vendula 

Sponzoři Svatováclavských hodů 2024: 
KTS 
SOUKUP MILOŠ 
vinařství KOBLÍŽEK 
cukrárna GALATERIA 
obchod LUKOVANY 
autodoprava PATOČKA 
VODÁRNY 
LIŠKA interiéry 
papírnictví PASTELKA 
SOKOLOVNA Zakřany 
MORAVSKÝ PLYNOSTAV 
restaurace Rozsocháč 
kadeřnictví ZAKŘANY 
PV elektro 
lékárna LEVANDULE 
benzinka VYSOKÉ POPOVICE 
optika EVA MARTÍNKOVÁ 
AZOS 
PAMIRO TEAM 
ŠVARCOVI ml. 
CAJZLOVI 
NOVÁČEK - CÍSAŘ 
KUCHYŇKOVI 
autoškola DUFEK 
ADÁMKOVO vinařství 
KAZDOVI ml. 
KRAB 
p. PÁNEK 
IVAPLAST 
ROMAN VAVERKA 
p. GRUNTORÁD 
FOX CARE 

Chovatelské potřeby TESSY 
zaměstnanci MŠ LUKOVANY 
ADC služby 
cukrárna ZAKŘANY 
ŠINDELKOVI 
SMUTNÍ 
p. VYHNALÍK ml. 
p. JAŠEK 
p. ŠIC 
p. ROSZICSKA 
2M stavební a zednické práce 
agroservis HOLÝ 
MISTRA 
ZELPO 
MAPETRUCK s.r,o. 
DONER KEBAB FUTURUM 
zdravá výživa ČTYŘLÍSTEK 
zlatnictví ROSICE 
obuvnictví EVA LEITNEROVÁ 
EVA KRÁLÍKOVÁ 
SAKO 
HÁJKOVI 
zámečnictví NEKUDA 
nábytek POLEHLA 
zámečnictví ROMAN LIŠKA 
MYSLIVECKÝ SPOLEK POOSLAVÍ 
Valentýna Drápalová 
DĚLNICKÝ DŮM ZBÝŠOV 
p. ZEJDA 
sl. HAVLÍKOVÁ 
p. KRÁLÍKOVÁ 
NIKOLA SKÁCELÍKOVÁ 
 



Oslavy 755. výročí první písemné zmínky o obci Lukovany 

V neděli 29. září proběhly oslavy 755. výročí první písemné zmínky o naší obci. Obsáhlou 
pozvánku na tuto akci přineslo minulé číslo Lukovanského zpravodaje. Sváteční den započal 
krojovanou mší v našem kostelíku. Před polednem se začali na Dolinu sjíždět prodejci a bu-
dovat tržiště.  

Hlavní program začal ve 14 hodin vystoupením dětí z naší mateřské školičky. Je obdivu-
hodné, jak pěkné taneční pásmo paní učitelky nacvičily s dětmi během teprve měsíc trvající-
ho školního roku. Nevšední zážitek jistě všem také přinesli projížďky koňským povozem 
po centru Lukovan, probíhající po celé sváteční odpoledne. 

Okamžik spojený s první písemnou zmín-
kou o naší obci, podpis listiny Černína 
z Popovic, kterou daroval Oslavanskému 
klášteru ves Studyň, ukázku tehdejší módy, 
hudby a tanců, stejně jako život pozdější 
středověké šlechty z Lukovan, měla předvést 
taneční skupina Rosetta z Brno. Bohužel však 
několik dní před našimi oslavami skolil větši-
nu jejích členů covid a tak se budeme těšit 
na její vystoupení při jiné příležitosti. 

V další části programu přednesly žákyně 
Základní umělecké školy v Oslavanech pod 

vedením pana učitele Tomáše Pavlí-
ka staré havířské písně, připomínající 
početnou komunitu bývalých luko-
vanských havířů.  
Poté již patřilo pódium krojovaným 
chasám z nedalekých Rosic a Ketko-
vic a ketkovským Tetěnkám. Díky je-
jich vystoupení jsme mohli vidět pes-
trou paletu Rosicko-Oslavanských 
a Podhoráckých krojů, které bývají 
neprávem zastiňovány zde nepůvod-



ním krojem kyjovským. Rosicko-
Oslavanskou oblast vzpomínám proto, 
že je takto označována přechodová ob-
last mezi etnografickým regionem širší-
ho Brněnska s Podhoráckem, do které 
spadají i naše Lukovany. Rosická děvča-
ta byla oblečena do rekonstrukce svá-
tečního rosického kroje sestávajícího 
z naskládané široké sukně do půli lýtek 
ušité z brokátu, hedvábného fěrtůšku, 
bílých rukávců a černého sametového 
lajblíku. Kolem krku oblékají malý bílý 
krézlík, na hlavu stárkovské věnečky 
z lučních květů a obilných klasů. Dále 
jsou oblečeny do bílých punčoch a kot-
níčkových šněrovacích bot. Rosičtí stár-
ci měli oblečenu bílou košili, červenou 
vestu ušitou ze sukna a kalhoty v délce 
pod kolena, bílé podkolenky a vysoké 
kožené boty. Ketkovická chasa byla ob-
lečena do ketkovického svátečního kro-

je zrekonstruovaného již v polovině minulého století sestrami Bočkovými za pomoci význam-
né brněnské etnografky Miroslavy Ludvíkové. Děvčata oblékají barevné sukně z taftu, na ně 
hedvábné fěrtůšky nejrůznějších barev, sametové lajblíky a bílé rukávce opatřené červenou 
výšivkou. Kolem krku nosí velký vyšívaný krézlík a hlavu jim zdobí květinový stárkovský věne-
ček. Dále oblékají bílé punčochy a nízké černé kožené střevíce. Mládenci pak mají oblečenu 
bílou košili, modrou vestu ze sukna, kalhoty v délce pod kolena, bílé podkolenky a vysoké ko-
žené boty. Hlavu rosických i ketkovických stárků zdobí černý klobouk se širokou krempou. 
Ketkovické ženy byly oblečeny do rekonstrukce kroje pocházející taktéž z poloviny minulého 
století, sukní dělanic, kabátku ve výstřihu opatřeném bílými půlkami, bílých punčoch a čer-
ných nízkých střevíců. Hlavy jim pak zdobí vyšívaná plátěná šatka. Obě chasy předvedly ta-
neční pásma složená z místních písní a kolových tanců. Tetěnky prostřednictvím sehrané 
scénky předvedly ukázku místního nářečí a tradičních kolových tanců.  

Po vystoupení hos-
tů pak následoval 
zlatý hřeb odpoled-
ne, vystoupení Lu-
kovaňáků, dětí, 
děvčat, lukovanské 
chasy a lukovan-
ských ženáčů 
v rekonstrukcích lu-
kovanských krojů. 
Práce na rekon-
strukci našeho kro-
je probíhaly téměř 



dva roky a využito při tom bylo 
zejména podkladů, které shro-
máždil ke kroji lidu farnosti Vyso-
ké Popovice, za dobu téměř osmi 
let, příbramský rodák Štěpán 
Foral. Posuďte sami, prostřednic-
tvím připojených fotografií, jak 
se dílo povedlo. Často padaly do-
tazy k pokrývce hlavy svobod-
ných děvčat, proč nemají na hla-
vách květinové věnečky jako 
stárkové? Důvod je následující. 
Nosit věneček bývalo dříve výsa-
dou pouze nevěst a drůžiček 
a Lukovany patří k jedněm z mála 
oblastí, kde byla tato výsada svě-



První adventní neděli proběhlo 
v obci již tradiční Putování za světýlkem 
spojené s Mikulášskou nadílkou a roz-
svěcením lukovanského vánočního stro-
mu. Jako každoročně se slavnostně ozá-
řený průvod za doprovodu koled hra-
ných v obecní rozhlase, vydal od školič-
ky na Dolinu, k lukovanskému vánoč-
ním stromu, který pomohly, po vystou-
pení dětí z mateřské školičky, svým zvo-
láním „Stromečku, rozsviť se!“ rozsvítit 
lukovanské děti. Pak už za svitu vánoč-
ního stromu proběhla v areálu pod kul-

Putování za světýlkem, Mikulášská nadílka 
a rozsvěcení obecního vánočního stromu 

řena rovněž stárkovým.  Doslova se k tomu v naší obci říkalo, že stárková chodí „v růžách“. 
Ostatní mladá děvčata nosila ve svátek na hlavách šátky, od poloviny 19. století pak tehdejší 
módní pecku – šátky vídeňské, zvané též turecké (turecké dle pojmenování červeně použité 
k obarvení plátna, ze kterého byly vyrobeny), speciálně u nás se pak těmto šátkům říkalo 
„hózlendry“. Proto i mladé dívky, které vystupovaly, měly na hlavách uvázané hózlendry na-
místo věnečků, které zdobily hlavy stárkových. 

Veškeré předvedené písně, tance a hodový obřad, byly ukázkou místního a dnes již bohu-
žel zapomenutého folklóru. Autentičnost vystoupení dodala bezesporu i kapela, která všech-
na vystoupení doprovodila živou hudbou. V Lukovanech tak máme obnovený velký kus míst-
ní kultury, o kterou nás už nikdo nepřipraví. 

Závěrem nezbývá, než všem vystupujícím poděkovat za to, s jakou pílí a nadšením se 
zhostili veškeré přípravy a nácviku jednotlivých vystoupení. Poděkování rovněž patří Štěpánu 
Foralovi, který s námi většinu předvedených tanců nacvičil a Janě Chlupové za přípravu veš-
kerých krojových rekonstrukcí.                                    Martina Bulíčková 



turním domem nadílka Miku-
láše, kterému asistovali jeho 
pomocníci pro tento den, an-
dělé a čerti. Jako tradičně na-
bízelo různé pochutiny a tep-
lé nápoje bistro „U tří čertic“.  
Těšíme se s Mikulášem, an-
děly a čerty na shledanou 
v příštím roce. 

     
  Martina Bulíčková  

 

Letošní podzim s sebou přinesl ne-
jen krásné počasí, ale také tradiční ak-
ce Lukovanského spolku. První z nich 
byla Drakiáda, která letos proběhla na 
fotbalovém hřišti. Z důvodu rozsáh-
lých příprav na oslavy výročí první pí-
semné zmínky o obci, do kterých byla 
zapojena i velká část našich členů, se 
totiž nepodařilo uklidit pastvinu 
na Končinách a tak hrozilo během 

Lukovanský spolek informuje 



pouštění draků kličkování mezi 
hromádkami koňských koblížků. 
Nechtěli jsme riskovat ani případ-
né umazání oděvů přítomných 
„prťat“.  

Další akcí bylo Lukovanské dý-
ňování. Tato příjemná rukodělná 
akce proběhla v prostorech pod 
kulturním domem. Děti vyráběly 
jak vyřezávané dýně, tak dýně zdo-
bené akrylovými fixy, což zaručilo 
jejich delší životnost, než 
v případě dýní dlabaných. A díla to 
byla vskutku famózní. 

Poslední letošní akcí byly Vánoční dílničky. Rodiny přivítal svátečně vy-
zdobený sál kulturního domu. Zatímco děti tvořily nejrůznější vánoční 
ozdůbky, dekorace, svíčky ze včelího vosku, krášlily perníčky nebo vyráběly 
svícny z přírodních materiálů, mohl si jejich dospělácký doprovod v klidu 
posedět u přichystaného občerstvení, což je příznačné pro všechny akce 
pořádané naším spolkem a nasávat přicházející vánoční atmosféru.  

Co dodat závěrem. Nejprve samozřejmě srdečné přání pohodových vá-
nočních svátku a šťastného roku 2025. A pak také to, že nás těší se s vámi 
potkávat a přispívat tak k rozvoji komunitního života v naší obci. Vážíme 
si vaší přízně a těšíme se na brzké shledání! 

   Za Lukovanský spolek Jana Prokešová 



Jak běží čas v aktivitách lukovanských vlčat, řada 
z jejich členů dospěla rozumem a zájmem do věku 
takřka mládežnického, takže vhodné by bylo spíše 
označení „lukovanštví vlčáci“. A tak s vyšším věkem pojí se i odvážnější aktivity, kterými byla no-
vě vyplněna proběhlá sezóna 2023/2024. Z bezpečí nory – klubovny – tak lukovanská vlčata vy-
rážela na řadu expedičních akcí. Vydala se hlouběji do okolní krajiny, na celodenní pěší túru do 
údolí Chvojnice a Oslavy, na rybařinu a koupačku v rybníce v hlubokém lese, jakož i na opravdo-
vou střelnici v plné zbroji s ostrou municí, samozřejmě za asistence střeleckého instruktora, a to 
už není jen lecjaká práce s buzolou... A pochopitelně nemohl chybět ani tradiční výlet do Brna. 

Současná sezóna 2024/2025 je plánována ještě v odvážnějším duchu, po-
souvající se do oblasti tábornictví a zálesáctví. Je plánovaný víkendový tá-
bor v údolí řeky s pořádným bobrem odvahy, nebo nocování na hřišti 
s nočním pozorováním oblohy a světelným odchytem hmyzu. 

Na počátku tohoto školního roku se objevilo několik dotazů, zda-li se při-
jímají noví členové věku „štěněte“. Tento dotaz nás mile překvapil, leč ne-
byli jsme na něj připraveni. Pravdou je, že vstup malého „štěněte“ mezi di-
vokou smečku zkušených a odrůstajících vlčat je dosti náročný. Ale na zákla-
dě prvotního průzkumu se nabízí možnost, od příštího školního roku, ote-
vřít nový běh Lukovanských vlčat a začít opět pěkně od začátku. A na práci s novou smečkou by 
se mohla podílet také některá již zkušená vlčata odrostlejší.  

Hlavním motem kroužku je především společná aktivita malých lukovaňáků nad přírodověd-
nými tématy - prostě se smysluplně potkávat. Zaměření a hloubku nabývaných vědomostí a do-
vedností si do jisté míry určují vlčata. V teplejším období se pak aktivity přesouvají z klubovny na 
hřiště či blízkého okolí, nechybí ani osvojení si střelby ze vzduchovky či lukostřelba. Základní ča-
sový formát je min. 2,5 hod. schůzka o víkendu 1x za 14 dní. Pokud se tak sejde alespoň 6 adep-
tů na „vlče“ ve věku min. 1. třídy základní školy, může se nový běh začít plánovat. Případní zá-
jemci nechť píší na: vlcata-lukovany@seznam.cz                                                  Petr Bulíček 

Lukovanská vlčata 

mailto:vlcata-lukovany@seznam.cz


Končící rok 2024 byl pro lukovanské myslivce opět ve znamení brigád na obnově vyhořelé 
myslivny. Na rozdíl od prvních 3 roků od nešťastné události, které byly procesem hrubých prací, 
jenž se nekonečně vlekly, byl letošní rok doslova smrští dokončovacích prací. A jak myslivci 
z úseku Lukovany zabrali „šponu“, dostavil se kýžený efekt, tolik očekávaná událost, kdy mysliv-
na opět ožila společenskou akcí.  

A tak po více jak 4 letech se o víkendu, 7. prosince, konala na myslivně ve slavnostním duchu 
poslední leč, jak jinak než ku příležitosti společného lovu černé zvěře v lokalitě Čelešky. Spole-
čenská místnost opět praskala ve švech unavenými lovci, promočenými honci a dalšími hosty 
a prolínala ji zvěřinová vůně linoucí se z opět funkční kuchyně. Pochopitelně, ne vše je ještě plně 
hotovo, ne vše je ještě ku obrazu našemu, ale myslivna se opět stává, alespoň v to doufáme, ne-
dílnou součástí nejen zdejšího mysliveckého života. Za to patří pochopitelně dík také obci Luko-
vany, a tedy i Vám občanům, za poskytnutou finanční podporu, která byla využita na opravu 
elektroinstalace. 

S dokončením opravy myslivny se do jisté míry uvolní ruce a volný čas, již ne tak početnému 
stavu myslivců, k vlastní myslivosti. K této příležitosti by se slušelo místní veřejnost informovat 
o stavu zvěře, jak té drobné, vyžadující ochranu, tak té spárkaté, která naopak vyžaduje regulaci 
lovem. Však také zamýšleli jsme vstoupit do místní diskuze k plánované obnově stromořadí… 
Ale myslivost se posouvá někam, kde řada myslivců deklaruje, že součástí tohoto systému být 
v budoucnu nehodlá.  

Koho dnes zajímá stav drobné zvěře? A pokud je zvěř spárkatá přemnožená, koho zajímají 
skutečné příčiny. Na myslivce je jednostranný tlak: lovit, lovit a lovit… A tak lovíme, kde lovit 
prakticky nelze. Na okraji lesa, který bez jakéhokoliv přechodu ostře přechází v hustý kukuřičný 
lán, jenž navazuje na plodiny s řepkou olejkou a hrachem setým. Tedy přesně v rozporu 
s doporučenými osevními postupy, které nemají takovým potravním potenciálem přispívat 

Z činnosti lukovanských myslivců 



Ani jsme se nenadáli a už je tu měsíc prosi-
nec a s ním i rekapitulace naší klubové práce. 
První setkání klubu se uskutečnilo 15.1.24., 
do konce roku pak 23, pravidelně po čtrnácti 
dnech včetně prázdnin. Na každé setkání při-
pravovali naši vedoucí zajímavý program. Pro-
tože není možné podrobně se věnovat všem 
tématům, tak alespoň ta nejzajímavější. Bližší 
a obšírnější informace budou zaznamenány 
v naší kronice, která vyjde v příštím roce a bu-
de uložena na OÚ. 

První setkání roku jsme zahájili novoročním 

pozdravem a přáním od dětí a personálu MŠ, 
které nás vždycky potěší. 

Klub přátel šálku čaje v roce 2024 

k reprodukci černé zvěře. Je-li vlhký rok, černá zvěř nemá důvod tento umělý ekosystém opus-
tit. Myslivec může trávit řadu nocí na posedu, marně. Lovíme pomocí termovizí, nočního vidění, 
zaměřovačů, ač naši dědové myslivci na počátku 20. století odmítali nastupující jednoduché op-
tické puškohledy jako neetický doplněk lovecké zbraně, jenž je „nefér“ vůči zvěři. Jak úsměvné 
z dnešního pohledu. Přitom naši dědové byli z pohledu počtu ulovených divokých prasat, 
s prominutím, „žabaři“ a přesto se jim dostávala úcta.  

 Žijeme v době, kde stane-li se nový adept papírově myslivcem, aniž by ještě vyrazil do své-
ho revíru, již mu naskakují potencionální tisícové sankce stanovené zemědělským podnikate-
lem. Čeho se dopustil? Mladí zájemci o tradiční venkovskou činnost sv. Huberta již pochopitelně 
nestojí. A mezi těmi stávajícími roste nevole. Jsou připraveni ze dne na den pověsit myslivost 
na hřebík a za ušetřené prostředky si jednou za rok koupit poplatkový zážitkový lov v zahraničí, 
tolik snobský a tolik doposud opovrhovaný.  

 Je to téma bezesporu aktuální a ožehavé. A zajímavé v kontextu lukovanské historie. Inu, 
jak pojednává naše obecní kronika, např. z roku 1956. Kronikář ke kapitole myslivosti nejprve 
připomene, že v Lukovanech od nepaměti byla prováděna a to i během útrap 1. světové války, 
kdy byla vykonávána vždy všemi rolníky a dalšími zájemci, včetně členů hornictva, a to vždy 
hospodařením k pozvednutí stavu zvěře! Po 2. světové válce vzniká v Lukovanech Myslivecká 
společnost, které je svěřena do nájmu honitba za poplatek 1.200,- Kč (po měnové reformě v ro-
ce 1953).  

V roce 1956 mezi mysliveckou společnost v Lukovanech patřili: František Posádka – před-
seda, Matěj Wiessingerr – lesník a myslivecký hospodář, Josef Brázda – jednatel společnosti 
a místní učitel, dalšími členy byli: Karel Lacina, Cyril Šalda, Ladislav Vyhnalík, Jindřich Šrámek 
a Josef Svoboda. V celé honitbě bylo v roce 1953 mj. uloveno 120 kusů zajíců, 30 volně žijících 
bažantů a divoké prase – žádné. Hodnocení tehdejších myslivců kronikářem: „Společnost hos-
podaří dobře, podle všech zásad dobré myslivosti“.  

 Za to v minulém mysliveckém roce bylo v naší honitbě uloveno – zajíců: 0, volně žijících 
bažantů: 0, divokých prasat: 144!!! Jen na okraj, pokud v odlovu byly z ½ zastoupeny bachyně, 
které ve vrhu dávají od 3 do 12 selat, umí si každý spočítat, jaký populační růst se odlovem utlu-
mil. Obdobně rekordní odlov, aktivitou kolegů myslivců, byl i v některých sousedních honitbách.  

 Jak nás bude hodnotit kronikář, nevíme. Ale že nám za provedený odlov divokých prasat, 
v historii opět rekordní, bude jako projev „uznání“ jedním velkým agropodnikem hospodařícím 
paradoxně na minimální výměře lukovanského katastru, vyčíslena škoda na zemědělských plo-
dinách přesahující částku 200 tis. Kč, je vše vypovídající o vývoji myslivosti v naší krajině. 

Zdeněk Šrámek, Petr Bulíček  

Začínáme zvědavě rozbalovat dárečky od dětí z MŠ. 



Na žádném setkání jsme nevynechali zají-
mavosti a informace ze života u nás i ve svě-
tě, zejména jak se jednotlivé vlády starají 
o své občany. Pravidelně jsme se věnovali pří-
rodě a otázkám ekologie – recyklace petek, 
podmínky výroby luxusní obuvi v Indii apod. 
Přiměřenou dobu jsme věnovali kultuře 
a technice. 

Zajímavý a poučný byl pohled a srovnání 
systému Metro v USA, Rusku a v Praze nebo 
pohled na náš pavilon na výstavě Expo 
v Dubaji, kde jsme jako jediná země vybírali 
dobrovolné příspěvky od návštěvníků 
na Ukrajinu.  

Pravidelnou součástí našich setkání je pro-
cvičování paměti pomocí různých kvízů a tes-
tů, které se těší značné oblibě našich členů.  

Jedno z březnových setkání jsme věnovali 
mezinárodnímu dni žen. Bylo velice milé opět 
se setkat s našimi hosty z MŠ i našimi staršími 
členkami. Po přání od pí ředitelky MŠ 
Mgr. Opálkové a pí. učitelky Šikulové a předá-
ní dárečku – květiny a blahopřání, následova-
lo přání od p. starosty, který všem členkám 
předal krásnou růži – děkujeme. Nezapomí-
náme ani na členky, které se už nemohou zú-
častňovat našich setkání pro nemoc, kterým 
byly dárečky předány u nich doma.  

Díky následujícímu programu jsme se spo-
lečně hodně nasmáli, možná se i trochu pou-
čili. Nejzajímavější byla ukázka z města 
Orchus v Dánsku, kde se nachází Muzeum že-
ny, které bylo nedávno v rámci „nových spo-
lečenských trendů“, přejmenováno 
na „Genderové muzeum“. Na počest této dě-
jinné události byla vytvořena zajímavá socha, 
která je nyní vizitkou muzea. 

V dubnu jsme se za-
měřili šířeji nejen 
na Velikonoce jako 
takové, ale také 
na procvičení motori-
ky. Ing. Srník měl ná-
pad vytvořit z překliž-
ky vejce, která bylo 
možno malovat a pak 

je použít jako dekorace nebo jako svérázná 
velikonoční přání. A nejen to. Pro všechny 
členky připravil hezký dárek pro radost – de-
korativního zajíčka s vozíčkem s kraslicí a sto-
jánek na ubrousky s velikonočními motivy.  

V dalším programu jsme se seznámili 
s republikou Tatarstán, kde nedávno proběh-
ly vůbec první, unikátní, světové Hry budouc-

Muzeum ženy v Dánsku 
ve městě Orchus 



nosti, které spojovaly aktivní sport s IT tech-
nologiemi. O Tatarstánu se toho u nás moc 
neví. Proto jsme začali od bohaté historie, pa-
mátek, kuchyně, hl. města Kazaně až po sou-
časný život a virtuální návštěvu v městě bu-
doucnosti Inopolisu.  Bylo to velmi zajímavé, 
takže jsme si ani nevšimli, jak čas letí. Setkání 
se protáhlo o hodinu, ale i tak jsme polovinu 
programu přeložili na další setkání. 

Setkání jsme věnovali unikátnímu ceremo-

niálu zahájení „Her budoucnosti“ v Kazani. 

Konaly se 19.2.-3.3.24, za účasti sportovců 

ze 107 zemí (277 družstev) – 2000 sportovců 

včetně z USA, VB, F, pobaltských republik, ČR, 

Srbska, Kuby, afrických a severských zemí, Čí-

ny, Indie, Emirátů, Saudské Arábie atd…. 

Na zahájení bylo přítomno 6 prezidentů, pří-

mo se vysílalo do 29 zemí a sledovala je zdar-

ma v jednom okamžiku 1 mld lidí na světě – 

přesto, že to bylo něco úplně nového nevída-

ného a jedinečného jen u nás se neobjevila 

oficiálně ani zmínka. V Litvě a Estonsku byly 

navíc zavedeny sankce proti hokejistům, kteří 

se účastnili. 

22.4.24 – Narozeniny slavila Maruška Krá-

lová, která projevila přání oslavit je na klubu. 

Do příprav se ochotně zapojili všichni členo-

vé. Problémem ale zůstávala doprava osla-

venkyně na klub. Tady ochotně nabídla po-

moc paní ředitelka MŠ Mgr. Hana Opálková, 

za což jsme jí byli velmi vděčni. Nakonec 

se vše podařilo zajistit vlastními silami. Stejně 

je však hezké vědět, že když je opravdu potře-

ba, najdou se lidé, kteří nezištně pomohou. 

Děkujeme. Oslava se velice vydařila a všichni 

včetně oslavenkyně byli velmi spokojeni. Zase 

jsme byli všichni spolu a to se cení. 

Větší pozornost jsme na setkáních věnovali 
otázce vzdělávání od povinné školní docházky 
zavedené v monarchii císařovnou Marií Tere-
zií až po „zajímavá“ témata současných závě-
rečných diplomových prací na našich vyso-
kých školách – na ukázku: "Tom a Jerry vs. Jen 
počkej, zajíci!", "Sledování seriálů jako volno-
časová aktivita vysokoškolských studentů 
aneb Koukneme se na seriál?" Pomyslnou 
první příčku mezi bizarními tématy obsadila 
práce z Katedry ekonomie VŠE 
s názvem "Proč nejsou plyšové kozy?"  Otázku 
kvality našeho školství, jak ji hodnotí sami uči-
telé, jsme zakončili výstižným textem, který je 
nad vchodem do Steilenbohmovy university 
v JAR: „Ke zničení jakéhokoliv státu na světě 
není třeba atomových bomb ani raket dlou-
hého doletu. Stačí snížit kvalitu vzdělávání 
a nechat studenty podvádět při zkouškách. 
Pacienti umírají rukama takových lékařů. Bu-
dovy se hroutí rukama takových inženýrů 
a architektů. Peníze se ztrácejí vinou takových 
ekonomů. Spravedlnost mizí v rukou takových 
právníků a soudců. Úpadek vzdělání je úpad-
kem národa!“ To je velmi aktuální 
v současnosti i v naší republice. 

8.5. jsme se sešli na malé vzpomínkové akci 
s položením kytice u pomníku padlých.  

Díky krásnému letnímu počasí se několik 
dalších setkání uskutečnilo jako garden party 
u Srníků. 20.5. setkání s dlouholetými milými 
hosty z Ukrajiny, na které jsme se už velice 
těšili. Bylo hodně přípitků, povídání nebralo 
konce. A co hlavního, ani nebylo potřeba tlu-
močení, protože si všichni vzpomněli na svá 
školní léta a hodiny ruštiny. Na závěr došlo i 
na zpěv všem známých písniček, ke kterému 
se spontánně připojili úplně všichni. Setkání 



se protáhlo do večerních hodin. Nikomu se 
nechtělo odcházet, ale vše krásné jednou 
končí. 

3.6.24, 1.7. a 15.7.24 se klubová setkání 
pro velký úspěch konala znovu u Srníků. Mu-
seli jsme využít krásného teplého počasí. 
Všichni si rádi zavzpomínali na naše garden 
party na zahradě u Králů nebo na hřišti, tak 
jsme si je chtěli zopakovat. Součástí bylo také 
seznámení s různými cizokrajnými rostlinami. 

Srpnová setkání proběhla ve společenské 
místnosti OÚ. Srpen bývá tradičně měsícem 
festivalů, tak jsme se věnovali různým zajíma-
vostem z této oblasti, ať už to byl Filmový fes-
tival v Karlových Varech nebo Festival LGBT 
v Praze. Nosným tématem ale byly české láz-
ně a lázeňství.  

Obě zářijová setkání se uskutečnila u Srní-
ků. Přičemž 23.9. bylo na programu Maďar-
sko od zajímavostí ze života této země, lido-
vých krojů, keramiky, kuchyně až po trochu 
maďarštiny v podání Ing. Srníka. Začínalo se 
ale stejně posezením na zahradě. S ohledem 
na počasí pak následoval přesun do domu. 
Zatímco se starší členky usazovaly na místa, 
ostatní se pod velením pána domu zapojovaly 
do přípravy speciální maďarské polévky. Pů-
vodně ji měl Albert připravovat v tradičním 
kotlíku jako maďarští juhási na pustě, ale po-
časí nám udělalo škrt přes rozpočet. Následo-
valo netradiční stolování, které k tomuto jídlu 
patří. Všem ne-
zvyklé jídlo chut-
nalo. Ještě zbylo 
uklidit, ale s tím 
si už naše ve-
doucí poradila 
sama. 

Setkání naplněné vůní růží 

Cuketování u Srníků 



Pro kapesní kalendářík naší obce na rok 
2025 byla vybrána historická fotografie luko-
vanského Dvora. Její unikátnost spočívá 
v tom, že zachycuje jeho podobu z počátku 

20. století, před tím, než byly zbourány budo-
vy pozdějšího bývalého poštovního úřadu, 
práškárny, kovárny a vepřína. 

Na rosickém panství byly v roce 1793, v po-

Historické okénko: Lukovanský dvůr 

První říjnové setkání se neslo v duchu prá-
vě skončených oslav vzniku obce. Všichni 
kladně hodnotili ukázky z historie obce, 
na které jsme navázali tím, že jsme vzpomína-
li na staré místní výrazy z různých oblastí živo-
ta, které jsou mnohdy ojedinělé. Značná část 
je převzata z němčiny, s ohledem na blízkost 
Vídně, kam se chodilo na zkušenou a byli 
jsme hornická oblast. Alespoň několik 
na ukázku: turkyň, flastrůvka, kotovica, rajtr-
dlo, firhaňk, šmórák, kočičí tanec, pěre a pěr-
ke, forhóz, skálinka, retych, širhák, koplin, 
trople, prča, senkrovňa, jablóška… Za domácí 
úkol budeme dál hledat v paměti. Možná to 
vyjde na malý slovníček.  

Další říjnové setkání bylo opět u Srníků 
a tématem byla obdoba našeho Star dance, 
ale na bruslích. 

V dalším jsme se zaměřili na bližší poznání 
některých významných osobností Habsbur-
ského rodu. Mnohé z nich přímo ovlivňovaly 
osudy a vývoj na našem teritoriu, například 

císařovna Marie Terezie, na jejíž příkaz byla 
zavedena v Čechách příjmení, z důvodu růstu 
počtu obyvatel a nutnosti jejich jednoznačné 
identifikace a evidence pro potřeby řízení 
a danění. Rovněž je s jejím jménem spojován 
vznik první porodnice v Čechách. 

Listopad byl věnován bližšímu seznámení 
s životem a dílem dvou osobností – Louisem 
Comfortem Tiffanym a Dušanem Samuelem 
Jurkovičem a jejich přínosem pro společnost. 
Na jejich příkladě jsme demonstrovali jak kra-
jina, celkové prostředí ovlivnilo jejich tvorbu. 
Vliv prostředí se odráží také v oblečení růz-
ných národů a pak už zajímavosti z různých 
oblastí života.  

Náš pracovní rok uzavíráme 16. 12. 2024 
trochu slavnostně i pracovně. Projevem slav-
nostnosti je snaha sejít se i s našimi členkami, 
které se pro nemoc nemohou účastnit pravi-
delně, což je vyváženo společnou přípravou 
občerstvení, na které se budou podílet samy 
členky. „Překvapením“ pro všechny je pak dá-
rek, který připravil jako každoročně        
Ing. Albert Srník pro radost s přáním všeho 
nej nej a hlavně hodně zdraví do Nového ro-
ku. Totéž všichni přejeme všem občanům naší 
obce – „Krásné a klidné prožití vánočních 
svátků s nejbližšími a hodně zdraví a štěstí do 
Nového roku 2025.“  Současně zveme všech-
ny zájemce, kteří se chtějí něco dovědět 
a zlepšit si náladu -  přijďte mezi nás. 

Mgr. Jindra Srníková 



zůstalostním inventáři vypracovaném po smr-
ti Jana Tadeáše Hausperského z Fanalu, evido-
vány dvory v Rosicích, Lukovanech, Litostrově, 
Zálesné Zhoři, Říčkách, Újezdě a u rosické pa-
pírny, položené při řece Bobravě pod Tetčice-
mi. Všechny dvory byly co do kapacity pro 
chov hovězího dobytka přibližně stejně velké. 
Uvedeného roku v nich bylo chováno od 16 
do 22 kusů dojných krav, v lukovanském Dvo-
ře je vykázáno 18 krav. Nešlo tedy o nijak roz-
lehlé objekty, mnohé soudobé dvory udávaly 
výrazně větší kapacitu, mnohdy kolem 50 až 
60 kusů hovězího dobytka. Bylo to zřejmě 
způsobeno polohou rosického panství ve 
značně zalesněné oblasti s menším rozsahem 
polí a pastvin. Dvůr u papírny byl tehdy určen 
pouze pro chov mladého dobytka. Ovčíny byly 
tehdy na panství zřízeny při dvorech rosickém 
a v Lukovanech. Ve zdejším ovčíně bylo v roce 
1736 chováno 142 ovcí a 131 jehňat. I zde je 
číslo značně nízké, běžný panský ovčín tehdy 
odchovával 400 až 600 ovcí. Důvody jsou zřej-
mě stejné, jako v případě hovězího dobytka. 
V polovině 18. století obdělával lukovanský 
Dvůr 208 měřic a 4 osminky orné půdy 
a 5 měřic zahrad. Jeho louky vynášely ročně 
74 vozů sena a 14 vozů otavy. Okolní polnosti 
patřily to třetí třídy podle výsevku. Rozsahem 
polí patřil dvůr v Lukovanech v rámci rosické-
ho panství k větším, i když ve srovnání s dvory 
na jiných panstvích nebyl, stejně jako ostatní 
dvory velkostatku, příliš rozsáhlý. Opět se tak 
dostáváme ke srovnání podle chovné kapacity 
zdejších stájí. Ze všech dvorů na panství byl 
nejrozsáhlejší dvůr v Rosicích s 506 měřicemi 
a 6 osminkami polí; ten také obdělával nej-
hodnotnější půdu s bonitou 3,5. Zbylé dvory 
byly výrazně malé, pohybovaly se v rozsahu 
kolem dvou lánů.  

Kromě panského dvora se v Lukovanech 
v polovině 18. století nenacházely další vrch-
nostenské objekty. Nestála zde ani panská 
hospoda, zřejmě z důvodu polohy vesnice mi-
mo hlavní komunikační trasy. Nejbližší panský 
hostinec se nacházel v Popovicích, kde se již 
tehdy rozvíjela východozápadní trasa, směřu-
jící z Brněnska k Třebíči. Nepříliš vydatné vod-
ní toky zde neumožnily zřízení mlýna, a to ani 
poddanského. Jediným dalším panským ma-

jetkem na území naší obce tak byly vrchnos-
tenské lesy. Na katastru Lukovan se v roce 
1750 zmiňují lesní trati Okrouhlík a Syřiny. 

Josefínský katastr z roku 1787 pak pouze 
jednoduše konstatuje přítomnost panského 
dvora, a to pod nově zavedeným parcelním 
číslem 1, kterému nedlouho před tím zřízená 
číselná evidence budov přiřadila stejné popis-
né číslo. Pod ním je na tehdejší parcele č. 2 
zmíněn také panský ovčín. Žádný z dalších 
zdrojů již oba provozy neuvádí samostatně, 
ale vždy jako jediný celek. Při obou se tehdy 
nalézalo několik zahrad různého rozsahu. 
V roce 1820 je ve dvoře zaznamenáno 5 obyt-
ných místností, nejspíše v budově bývalého 
zámečku. 

Ta je zapsána jako patrová, později však byl 
tento údaj změněn na přízemní. Stalo se tak 
zřejmě v době, kdy někdejší panské obydlí 
přestalo sloužit předchozímu účelu a převzalo 
převážně hospodářskou úlohu, především ja-
ko sklady a sýpky. O několik let později jsou již 
pod konečnou parcelní evidencí (odlišnou od 
současné, zavedené až v posledních desetile-
tích) pod popisným číslem 1 zachyceny dva 
panské objekty. Na parcele č. 1 stodola (dnes 
budova čp. 232 jihovýchodně od dvora), na 
parcele č. 2 pak vlastní dvůr. Ten je v katastru 
označen jako hospodářská budova s patrovou 
obytnou částí. 

Právě v těchto letech, kdy přítomnost vrch-
nostenského dvora v Lukovanech zaznamená-
vají soudobé katastry, byl vyhotoven jeho sta-
vební popis, který ponejprv konkrétně charak-
terizuje podobu zdejších budov. Podle tohoto 
popisu byl součástí dvora kravín, dlouhý 
21 sáhů 2 stopy (cca 40 metrů) a široký 4 sáhy 
2 stopy (8,2 metru). Byl vystavěn ze zděného 
materiálu, pokryt pálenou taškou a opatřen 
povalovým stropem. Stájový prostor byl di-
menzován pro 30 kusů hovězího dobytka. Ná-
sledoval ovčín pro 350 kusů ovcí o délce 
17 sáhů 4 stopy (33,5 metru) a šířce 4 sáhy 
5 stop (9,1 metru). Také toto zděná stáj byla 
opatřena povalovým stropem, na rozdíl od 
kravína však překryta šindelem. Sýpka ve dvo-
ře měla rozměry 9 x 4 sáhy 5 stop (17,1 x 9,1 
metru), opět byla celá zděná, s šindelovou 
střechou. Velká stodola byla dlouhá 25 sáhů 



2 stopy (48,1 metru) a široká 6 sáhů 2 stopy 
(12 metrů, byla opatřena dvěma mlaty a tře-
mi pernami. Na rozdíl od jiných staveb luko-
vanského Dvora byla stodola konstruována 
v podobě zděných pilířů s dřevěnou výplní. 
Střecha byla šindelová. Popis dále zmiňuje 
obydlí panského ovčáka, dlouhé 4 sáhy 5 stop 
(9,1 metru) a široké 3 sáhy 4 stopy (cca 7 me-
trů). Ovčácký byt sestával z předsíně, dále kle-
nuté kuchyně, středně velké světnice a při ní 
ležící opět středně rozlehlé komory. Také tato 
budova byla zděná, nedlouho před vyhotove-
ním popisu nově pokrytá šindelem. 

Důležitý je zejména popis hlavní patrové 
budovy panského dvora – někdejšího zámeč-
ku. Tem měl podle tohoto zdroje délku při-
bližně 13 sáhů (cca 24,5 metru) a šířku 4 sáhy 
3 stopy (8,5 metru). V přízemí obsahoval 
obydlí šafáře, sestávající z předsíně, malé kle-
nuté kuchyně a dvou na sebe navazujících 
středně velkých obytných místností. Na první 
pokoj navazovaly vpravo dvě středně velké 
komory, na druhý pokoj vlevo jedna malá ko-
můrka. Z ní vedl vstup do sklepa. V horním 
podlaží budovy se nacházel byt lesníka, obsa-
hující dva velké a jeden malý pokoj, vzadu pak 
velkou klenutou kuchyni a spižírnu. Všechny 
tři obytné místnosti byly opatřeny omítanými 
stropy se štukaturami. Zdivo budovy bylo kva-
litní, střechu pokrýval šindel. Uprostřed dvora 
se nalézala krytá studna. 

 Dvůr zůstával v majetku rosické vrchnosti 
i poté, co byl starobylý správní systém, zalo-
žený na feudální držbě půdy a majetků v po-
lovině 19. století zrušen a vlastnictví dosavad-
ních feudálů se omezilo pouze na jejich vlast-
ní hmotné statky. Součástí rosického velko-
statku pak zůstal až do dvacátých let 20. sto-
letí, kdy byl v rámci tehdy probíhající pozem-
kové reformy zabrán a změněn na zbytkový 
statek. Podobu a rozvržení dvora na východ-
ním okraji Lukovan zachycují nejstarší docho-
vané katastrální mapy obce, vyhotovené v po-
lovině dvacátých let 19. století. Ta zakreslují 
na východním okraji vesnice větší mírně ob-
délný areál, vymezený po obvodu obytnými 
a hospodářskými budovami. Stáje byly umís-
těny podél severní a jižní strany dvora – na 
severu kravín, na jihu pak ovčín. Na rozdíl od 

krátce před tím vyhotoveného popisu jsou 
obě stáje zakresleny jako dřevěné, případně 
opatřené spalnou krytinou, nejspíše šinde-
lem. To koliduje s tvrzením, že v roce 1821 byl 
kravín na severu zakryt pálenou taškou. 
Ovšem výpovědní hodnoty zmíněných map 
nejsou v tomto směru příliš spolehlivé. Drob-
ná zděná budova při východní straně dvora 
poblíž ovčína může být doloženým domkem 
ovčáckého mistra. V čele dvora při návsi je 
umístěna hlavní obytná budova objektu, bý-
valý zámeček, tehdy obsahující obydlí šafáře 
a lesníka. V jeho půdorysu vyniká dodnes do-
chovaný hranolový přístavek k jižnímu štítu. 
Zcela chybí v roce 1821 doložená sýpka, po-
kud se však neskrývá pod objektem na vý-
chodní straně dvora. Rozměry na těchto ma-
pách bývaly pouze přibližné a orientační, roz-
hodně nemohly napomoci bližšímu rozlišení. 

Osamocenou protáhlou stodolu, situova-
nou jihovýchodně od vlastního dvora, oddělo-
vala nevelká travní zahrada. Na severovýcho-
dě navazovala na celý areál velká ovocná za-
hrada, překračující v údolí Lukovanský potok 
a dosahující až k dnešní silnici k Zakřanům. 
Na tuto zahradu navazuje východním směrem 
široký pruh panských pozemků, náležejících 
ke dvoru.  

Historicky nejvýznamnější částí někdejšího 
dvora je beze všech pochyb patrová stavba 
v jeho čelní partii. Původní architektonické 
řešení někdejší žerotínské obytné budovy lu-
kovanského Dvora – zámečku či tvrze – si 
dnes můžeme pouze domýšlet, rozhodně 
však můžeme říci, že bylo po své architekto-
nické stránce vysoce hodnotné a nijak si neza-
dalo s jinými drobnými pozdně renesančními 
zámky. Z původní stavby se však po pozděj-
ších přestavbách dochovaly pouze obvodové 
zdi až do úrovně konzolové římsy a zřejmě 
i některé vnitřní příčky. Zejména v obvodo-
vých zdech bylo před nedávnou opravou patr-
no jejich smíšené zdivo, konstruované za pou-
žití kamene a zlomků cihel. Od úrovně frag-
mentu konzolové římsy však bylo toto zdivo 
téměř výlučně cihelné. Ze stejného materiálu 
je vystavěn také jižní hranolový přístavek při 
štítovém průčelí, který svojí hmotou porušuje 
průběh renesanční římsy. Stejně jako vnější 



vzhled ani interiér nenesl před poslední ob-
novou zbytky nejstaršího řešení. Snad jedi-
ným výraznějším pozůstatkem, ukazujícím na 
někdejší využití budovy k obytným účelům 
vrchnosti, případně vyšších panských úřední-
ků, je dodatečně vložená chodba, probíhající 
podél nádvorního průčelí, zajišťující izolované 
přístupy do jednotlivých přilehlých místností. 
Ty byly také z této chodby vytápěny, jak uka-
zovalo jediné dochované přikládací okénko. 
Právě tyto omezeně zachované znaky ukazují 
na někdejší význam stavby v rámci dvora 
a její zapojení do občasných obytných objek-
tů majitelů panství, nebo špičky rosického 
vrchnostenského správního aparátu. K vlože-
ní chodby, stejně jako k přístavbě hranolové-
ho přístavku dochází zřejmě teprve v průbě-
hu druhé poloviny 18. století, nebo v počá-
tečních letech století následujícího. Jaký byl 
účel tohoto přístavku, není po jeho úpravách 
v průběhu 20. století a díky absenci přísluš-
ných písemných pramenů možné přiblížit. 

V každém případě se v hlavní obytné budo-
vě lukovanského Dvora ukrývá zajímavý a do-
sud neznámý obytný objekt rosické vrchnosti, 
spojený svými počátky se sítí příležitostných 
venkovských sídel předního moravského re-

nesančního šlechtice Karla staršího ze Žerotí-
na.  

Od 50. let minulého století byl objet luko-
vanského Dvora sídlem JZD. V budově zámeč-
ku postupem času našly svoje sídlo různé pro-
vozovny a organizace. Bývala zde dílna kolá-
ře, prostory místního vlastivědného muzea, 
tzv, vlastivědná světnička, pobočka České 
spořitelny, kadeřnictví, pionýrská klubovna, 
v přilehlém, dnes již neexistujícím objektu bý-
valého bytu panského ovčáka, sídlila pošta. 
V roce 1959 byla dokonce náklady obce ve 
výši 2119, 80 Kč vybudována v místnosti po 
zemědělských dělnících dřívějšího velkostat-
ku poradna pro matky a děti. 

     Martina Bulíčková 
Prameny: 
MZA Brno, D 3 – dominikální fase, inv. č. 368. J. Radim-
ský, M. Trantírek, Tereziánský katastr oravský. 
Prameny z 2. poloviny 18. století k hospodářským ději-
nám Moravy. Praha 1962, s. 241. 
MZA Brno, D 6 – josefínský katastr, inv. č. 1206. 
MZA Brno, D 7 – matriky pozemkového výnosu, sign. 
562/B; D 10 – stabilní katastr, inv. č. 1379. 
Brno, C 14 – odhady moravských panství, inv. č. 123. 
L. Hosák, Historický místopis země moravskoslezské, s. 
344. 
MZA Brno, D 9 – indikační skicy, kart. 331, sign. 1379; D 
11 – mapy stabilního katastru, inv. č. 1379. 

r. 1947, průvod k II. výročí osvobození, pohled na objekt Dvora z křižovatky u prodejny smíšeného zboží (dříve hasičské zbrojnice)  
Zdroj: Vlastivědný spolek Rosicko-Oslavanska, www.rosicko-oslavansko.cz 



Historické okénko: Budování obecních cest zachycené perem kronikářů 

V příspěvku do Historického okénka tento-
krát přinášíme záznamy našich kronikářů o 
poválečném budování místních komunikací 
směrem na Zakřany a na Vysoké Popovice. 
Cesta do Zakřan se postupem času stala kraj-
skou komunikací, cesta do Vysokých Popovic 
je nadále v majetku obce a příští rok se dočká 
po dlouhých letech své kompletní opravy.  

Záznamy o budování silnice na Vysoké Po-
povice, tak jak ji známe v současné podobě, 
začínají rokem 1953, kdy: „V budovatelském 
úsilí všechny snahy jsou zaměřeny opět 
na zlepšení komunikačních spojů. Jde tu pře-
devším o silniční spoj Vys. Popovice – Lukova-
ny. V tomto roce započaly již přípravné práce 
s vyměřováním.“ Poté kronika o stavu prací 
na budování této cesty po dlouhé dva roky 
mlčí a teprve až v roce 1956 si kronikář po-
vzdechl, že: “Stavba silnice do Vysokých Po-
povic pokračuje pomalu. Jen ručními prace-
mi“. V roce 1957 záznamy kronikáře pokraču-
jí: “ Z Lukovan přes Zakřany do Zbýšova, Za-
stávky a Rosice dostanou občané pohodlně 
autobusem. Autobusy na Zastávku jezdí 
téměř ke každému osobnímu vlaku, do Rosic 
jedenkrát denně. Avšak směrem na Vysoké 
Popovice a do Ketkovic je situace jiná. Do Vys. 
Popovic bylo sice započato s úpravou vozov-
ky, ale práce byly přerušeny. Stav cesty budí 
nelibost občanů, takže někteří podali v rámci 
akce „Všenárodní diskuse“ na ONV dotazy 
a připomínky. Jak bylo sděleno později, předal 
prý ONV tuto záležitost KNV v Brně k vyřízení. 
Na opravě cesty se však nepracuje. Občané, 
kteří jdou do Vys. Popovic na nádraží za špat-
ného počasí, brodí se blátem. Jak je možné, 
že se v pracích na úpravě cesty, které si vyžá-
daly již značného nákladu, dále nepokračuje 
a cesta se nespraví? Je na místních činitelích, 
aby tuto záležitost vedli v patrnosti a sjednali 
nápravu. Cesta do Ketkovic je ještě horší, ač-
koliv denně po ní chodí několik desítek dětí 
do střední školy. Snad i ony se jednou dočkají 
pěkné silnice. A jistě by si ji zasloužily, jsou to 
převážně dobré a pilné děti. Nejdůležitější vě-
cí v tomto případě bude asi stavba mostku 

přes potok „Pod Kamenným“. Jak toto vyřeší 
občané lukovanští? Jak dlouho ještě nebude 
mít obec silničního spojení do Vysokých Popo-
vic a do Ketkovic!  

Odpověď na tuto otázku přinesly až roky 
1959 a 1960 a kronikář ji zachycuje těmito 
slovy: „Stavba cesty v Lukovan do Vysokých 
Popovic letos značně pokročila. Zdá, že je 
před dokončením. Stavbu provádí 
„Pozemstav Znojmo“. Po celý rok pracovaly 
dvě čety dělníků. Je možno říci, že tentokrát 
pracovali dobře a že udělali pěkný kus práce. 
Oprava cesty byla provedena téměř jako stav-
ba nové silnice. Téměř po celé délce cesty by-
ly do výkopu položeny velké kameny, které 
byly přikryté hrubým štěrkem. Celý povrch byl 
přikryt drobnou drtí. Vozovku udusávaly těžké 
silniční vály. Po obou stranách cesty od vesni-
ce až k lesu byly vytrhány stromy (převážně 
švestky, několik jabloní, hrušně a třešně) a vy-
kopány příkopy. Z materiálu vykopaného na 
kraji lesa Bzovky, kde se cesta musela snížit, 
byl vybudován velký silniční násyp s vodní 
propustí. Druhá vodní propusť byla vybudová-
na pod vozovkou u Brodku, nedaleko nové 
hájenky. Tam také končil letos opravený úsek 
cesty. Koncem února byly občanům rozprodá-
ny kaštany, které rostly podél silnice 
z Lukovan do Zakřan. Poněvadž bylo pěkné 
počasí, byly stromy během jednoho týdne 
skáceny, rozřezány a odvezeny. I pařezy musi-
ly být vykopány. Příčinou odstranění stromů 
byla pravděpodobně plánovaná generální 
oprava silnice. Je těch desítek krásných 
vzrostlých stromů, které svými květy a svou 
zelení potěšily každého, svým stínem v létě 
osvěžily a byly domovem velkého množství 
zpěvného ptactva. Po desítiletí krášlily silnici, 
která se nyní táhne krajinou holá a připadá 
lidem cizí. Silnice se však stále neopravuje 
a tak autobusy, které vozí denně desítky pra-
cujících, rachotí a zmítají se ve výmolech 
a zdvihají mračna prachu. Je opravdovým utr-
pením jet autobusem ze Zakřan do Lukovan. 
Bylo by účelné, jak poznamenal satirický týde-
ník Dikobraz, zavést dopravu vrtulníkem. 



Ale snad se dočkáme také nové silnice, ko-
lem které budou nové stromy a která se nám 
bude ještě víc líbit, ne ta stará. 

 

V jarních měsících roku 1960 bylo ve stav-
bě silnice pokračováno. Jednalo se o menší 
úpravy. Na úsecích, kde silnice vede po ná-
spu, byly zasazeny betonové sloupky navzá-
jem propojené lany. Práce byly provedeny 
do konce května. Přestože stavba silnice tr-
vala asi 7 let a vyžádala si velkého nákladu, 
není dosud otevřena pro veřejnou dopravu. 
Správa železnic totiž nepovolila přejezd přes 
železniční koleje a kategoricky trvá na zřízení 
automatického chráněného přejezdu nebo 
nadjezdu. A tak pro několik metrů železniční-
ho přejezdu bude se dále jezdit do Vysokých 
Popovic oklikou přes Zakřany.  

26. července bylo také konečně započato 
s opravou silnice do Zakřan. Hromady štěrku, 

které ležely po obou stranách silnice od zimy, 
byly během dvou týdnů pomocí rozhrnovačů 
urovnány po celé délce vozovky. Silnice byla 
hned uválena a pokryta živičným asfaltovým 
kobercem. Práce za pomoci výkonných strojů 
rychle pokračovaly, takže 6. srpna byla silnice 
opravena až do Lukovan ke kulturnímu do-
mu. Koncem října byl na silnici položen nový 
asfaltový nátěr. Silnice je nyní v dobrém sta-
vu, bezprašná. Kolem silnice jsou místo vyká-
cených kaštanů vysazovány mladé hrušně. 
Jsou všechny opatřeny ochrannými obaly 
proti odření polním nářadím a proti zajícům. 
Až na menší výjimky všechny stromy rostou. 
Jízda po opravené silnici je pohodlná a rych-
lejší.“ 

Pokračování příště. 
Z Pamětní knihy a Kroniky obce Lukovany  

vypsala Martina Bulíčková 
 

Dotaz: 
Rozešla jsem se s partnerem, se kterým jsme se domluvili na střídavé péči o děti-dcera 6, syn 

8 let. Zpočátku vše fungovalo, děti jsme si střídali po týdnu a občasné problémy jsme zvládali 
průběžně řešit. V poslední době jsem zjistila, že bývalý partner na děti nemá vůbec čas, nepři-
pravuje je řádně do školy a nevozí na kroužky, které navštěvují v mém týdnu a pokaždé s nimi 
jezdí ke svým rodičům. Dokonce se stalo, že u nich v domě, kde bydlí i jeho sestra, která měla 
dřív problémy s drogami a bratr, kterému vzali řidičák za alkohol, nechal děti na celý týden. Ne-
chci přerušit styk dětí s otcem, neboť ho mají rády, ale ptám se, zda je možné buď upravit jeho 
týden tak, aby děti měly pravidelný režim a nepřerušovaly kroužky, nebo zrušit střídavou péči. 
Taky vůbec nesouhlasím s tím, by se o děti místo otce starali jeho rodiče a problémoví souro-
zenci, kteří děti štvou proti mně a jejich životní postoje a chování jsou v rozporu s hodnotami, 
které se snažím dětem vštípit. Je možné nějak omezit vliv prarodičů na děti? Třeba omezením 
návštěv, nebo jakýchkoliv styků?                                                                             Barbora H., Ivančice  

                                                                                             
Odpověď:   
Dle občanského zákoníku mají právo stýkat se s dítětem nejen osoby blízce či vzdáleně pří-

buzné, ale i osoby dítěti společensky blízké, pokud k nim dítě má citový vztah a pokud je zřejmé, 
že by nedostatek styku s těmito osobami pro dítě znamenal újmu. Pokud byste tedy prarodi-
čům ve styku s dětmi bránila, mohou se obrátit na soud s návrhem na určení styku s vnoučaty, 
ale je otázka, zda budete úspěšná. K omezení nebo úplnému zákazu styku by musely existovat 
velice závažné důvody. Pokud by soud návrhu vyhověl, určil by i frekvenci a délku styku vnoučat 
s prarodiči. Vy pak budete povinna ve stanovený čas děti prarodičům předat a po styku je pře-
vzít zpět. V jinou dobu, než kterou stanoví soud, ale nebudete povinna prarodičům kontakt s 
vnoučaty umožnit. 

Právní poradna 



Co se týče úpravy střídavé péče, je to velký problém, neboť soudně zvrátit to, co už funguje, 
lze poměrně těžko. Musela byste prokázat, že se otec vůči dětem chová hrubě nebo závažným 
způsobem zanedbává své povinnosti. Jsou to ale důvody, které by se u soudu těžko prokazova-
ly, neboť skutečnost, že otec s dětmi navštěvuje svou rodinu nebo je nedoprovází na kroužky, 
není pro soud důvod na změnu péče.  

Ve Vašem případě bych, spíše než soudní úpravu, doporučila oslovit OSPOD, aby Vám zpro-
středkoval formou mediace nebo terapie rozumnou domluvu s otcem, aby se víc a odpovědněji 
věnoval dětem, jejich školním povinnostem a mimoškolním aktivitám s tím, že se do budoucna 
zaváže, že bude o děti v jeho týdnu pečovat výhradně sám a nepřenechá péči o ně jiným oso-
bám. Taky můžete otci navrhnout asymetrickou formu střídavé péče a uzavřít s ním v těchto 
intencích rodičovskou dohodu. 

Soudní úpravu střídavé péče nedoporučuji i z toho důvodu, že pokud mají děti otce rády, ani 
otcova nespolehlivá povaha není pro soud důvodem pro změnu střídavé péče, neboť ze své 
zkušenosti vím, že soudy se obecně kloní k tomu, že styk s rodičem má přednost před volnoča-
sovými aktivitami dětí. 
 

Dotaz: 
Před rokem jsem po matce zdědila rodinný dům, který jsme chtěli s manželem rekonstruovat. 

Na stavebním úřadě mi sdělili, že jeden z pozemků, na kterých je dům postavený je ve vlastnic-
tví mých praprarodičů, kteří zemřeli někdy v průběhu první světové války. Prosím o radu, jestli 
je vůbec možné, abych ten pozemek dostala do vlastnictví, a zda se mi to vyplatí, neboť nerada 
bych zbytečně investovala čas a peníze do rekonstrukce domu, který v podstatě nikdy nebude 
celý můj.                                                                                                                Alžběta R., Ivančice 
                 

Odpověď:   
Odpověď na Váš dotaz je poměrně jednoduchá, ale její realizace je nesmírně časově náročná 

s nejistým výsledkem, který může být pro Vás v konečném důsledku překvapivě nepříznivý. 
K případu, že nemovitost zůstala ve vlastnictví právních předchůdců současného vlastníka do-
chází poměrně často v důsledku nedostatečně projednaného dědictví. Pokud z listu vlastnictví 
zjistíte jména vašich prapředků, kteří pozemek dosud vlastní, je v první řadě nutné zjistit, zda 
po jejich smrti proběhlo dědické řízení, v němž měla být předmětná nemovitost zahrnuta. Roz-
hodnutí o dědictví může být uloženo v archívu, nebo v katastru nemovitostí v souvislosti s jiným 
nemovitým majetkem, který byl v dědickém řízení po Vašich prapředcích také projednáván.  

Bohužel v mnoha případech žádné dědické řízení neproběhlo. Pokud dědictví proběhlo a Vám 
se podaří rozhodnutí o dědictví vypátrat, pravděpodobně zjistíte, že předmětná nemovitost 
v něm nebyla zahrnuta. Je to ale ten lepší případ, neboť tak pro začátek zjistíte alespoň okruh 
dědiců a můžete podat u místně příslušného soudu návrh na dodatečné projednání dědictví po 
původních vlastnících. Notář bude postupovat běžným způsobem a ve spolupráci s Vámi vyhle-
dávat okruh všech dědiců a po každém z nich, pokud zemřeli, zahájí dodatečné projednání dě-
dictví, ze kterého vyplyne další okruh dědiců. 

Vzhledem k tomu, že v průběhu let se potomci Vaších prapředků rodili a umírali, bude prav-
děpodobně okruh potencionálních dědiců rozsáhlý a onen pozemek se bude mezi ně dělit na 
mnoho částí. Je tedy možné, že podíly na nemovitosti nakonec zdědí spolu s Vámi i jiní vzdálení 
potomci, kteří se o věc předem vůbec nezajímali a budou se po Vás dožadovat vyplacení svého 
dědictvím nabytého dílu. 

JUDr. Petronela Sojková, advokátka,  

Rosice, Brněnská 555, tel. 546413003, sojkovaskp@gmail.com 



Noví občánci 
V měsíci listopadu jsme v Lukovanech slavnostně uvítali do života nové občánky, Barboru 
Galuškovou a Jakuba Krále. Malým občánkům přejeme do života vše nejlepší a rodičům 
k narození jejich děťátek srdečně blahopřejeme. 

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme a do dalších 
let přejeme hodně zdraví, pohody a životního optimis-
mu.   

V měsících říjen až prosinec 2024 oslavili významné ži-
votní jubileum (50, 60,70, 80 a více let) tito naši občané: 

Naši jubilanti 

Společenská rubrika 
Říjen 
Paní Iva Špundová  
Paní Jitka Klímová 
Pan David Kazda 
Paní Beata Burianová 
 
Listopad 
Pan Stanislav Doležal 
Paní Milada Doležalová 
Pan Josef Brázda 
Pan Jiří Gruntorád 
 
Prosinec 
Paní Jitka Procházková 
Paní Bohdana Vieweghová 
Paní Eva Horáčková 
Paní Darina Hradecká 
Pan Igor Nábilek 



Tříkrálová sbírka 
V neděli 5. ledna 2025 proběhne v naší obci další ročník Tříkrálové sbírky, tentokrát jubilej-
ní 25. Zákonní zástupci lukovanských dětí, které mají zájem se koledování zúčastnit, mohou 
kontaktovat na telefonním čísle 732 252 166 paní Martinu Kuchyňkovu.  



Vánoční koncert 
V neděli 29. 12. 2024, v 15 hodin, proběhne v kostele sv. Václava, tradiční Vánoční 
koncert. Účinkuje sbor z Vysokých Popovic. Všichni jsou srdečně zváni k účasti. 



Lukovanský zpravodaj, vychází 4x ročně. 
Tiskne se pro obec Lukovany. Evidován u MK ČR E 21713. 

Vydává Obec Lukovany, Lukovany 70, IČ: 00282031, tel. 546 450 693.  
Tiskne společnost Pamiro team s.r.o. (kopírovací centrum Rosice). Bez jazykové korektury!  

Příspěvky a ohlasy posílejte na: starosta@lukovany.cz.  Příští uzávěrka je 10. 3. 2025 
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